

国家社会科学基金资助期刊 ■

ISSN 1671-6981
CN31-1582/B

心理科学

二〇二二年七月第四十五卷第四期

中国心理学会主办

心理科学

JOURNAL OF PSYCHOLOGICAL SCIENCE

2022

第45卷 第4期
Volume 45 No.4



中国心理学会 主办

An Official Journal of the Chinese Psychological Society

ISSN 1671-6981



目次

基础、实验与工效

- 权力与耐心：权力感对时间知觉与跨期决策的影响·····蔡椒涛 曹荣荣 刘宁 (770)
- 智者一定自我超越吗？智慧与自我超越的关系·····许文涛 汪凤炎 (778)
- 自我同情和睡眠质量的关系：积极和消极情绪与自我控制的中介作用···王芸萍 朱麟 杜慧等 (785)
- 词频与阅读方式对词跨行呈现效应的影响·····张明哲 白学军 (794)
- 时间结构和速度线索对碰撞时间估计的影响·····秦奎元 李瑛 陈文翔等 (803)
- 近二十年阅读眼动研究热点和趋势——基于CiteSpace的计量分析·····张志超 张慢慢 章鹏等 (811)
- 事与愿违？思维抑制中的立即增强效应和延迟反弹效应·····李建升 郭彦麟 李学静等 (820)
- 词间空格促进从右向左呈现汉语文本的阅读·····王永胜 韩洋 罗雨娇等 (826)
- 敬畏对跨期选择的影响：时间洞察力和时距敏感度的作用·····刘振会 陈奕妙 李鑫等 (833)
- 视听刺激突显性对视觉主导效应的影响·····段琳敏 何翔 李劭等 (841)
- 提取练习能够促进程序性知识的学习吗？——基于有提示提取的检验···马小凤 李增艳 周爱保 (849)
- 视觉观点采择需要抑制控制的参与：一项负启动研究·····吴文燕 李晓东 陈爽等 (856)

发展与教育

- 农村老年人社会参与对老化态度的影响：自我效能感和孤独感的中介作用·····谷璜 何惠 杜顺顺等 (863)
- 高功能自闭症儿童不同常规度转喻加工的发展：来自ERP的证据·····靳羽西 梁丹丹 (871)
- 在线学习环境中教师幽默对学习投入的影响：一个多水平的结构方程分析·····高奇扬 陈佩瑶 王勇等 (879)
- 暴力视频游戏接触对大学生网络攻击行为的影响：一个有中介的调节模型·····李永占 (888)
- 阅读方式和学习次数对中文词汇产生效应影响的发展研究·····谭秀娟 符颖 邵梦灵等 (896)
- 双语者跨语言正字法迁移的争议与整合·····谢久书 沈光银 黄艳利 (903)

社会、人格与管理

- 不同社交媒体平台上口碑信息是如何影响购买意愿的？——解释水平和加工流畅性的中介作用·····杨颖 颜立 官永彬 (910)
- 想象性群际接触对合作行为的影响：内隐性别偏见的中介作用·····郝娜 崔佳蕾 吴琴等 (918)
- 情感事件视角下空气污染触发的消极情绪对工作场所环保行为的动态影响机制·····刘琪 徐燕 高中华等 (926)
- 对公共媒体信息的加工偏向：内外群体属性的调节作用·····毕健茹 唐婉琳 尹伊等 (934)
- 得失情境下第三方惩罚决策差异的神经机制：基于rTMS的研究·····刘映杰 段亚妮 刘昊馨等 (942)
- 权力对基本归因错误的影响·····刘宋冰清 俞宗火 唐小娟 (953)
- 不同类型社会排斥中归因诱导对攻击性的影响·····曾碧琪 朱海燕 (960)

职业妥协：内涵、影响因素与实施效果……………张捷 毕砚昭 聂琦等（966）

新时代社会心理服务研究

青少年与父母抑郁情绪的关系：交叉滞后分析……………廖友国 连榕 张妍等（973）

后疫情时代：复工阶段不同阶层的社会情绪及压力因素……………杨莹 孔祥静 崔丽娟等（980）

统计、测量与方法

项目反应理论观察分数核等值的影响因素……………王少杰 张敏强 黄菲菲等（988）

认知诊断框架下多级评分题目的DIF检测方法及其应用……………李秋云 蔡艳 汪大勋等（998）

临床与咨询

海洛因戒断者对金钱奖赏的反馈加工异常：来自ERP的证据……………张炆 杨玲 张建勋等（1008）

理论与史

个体主义/集体主义的“东西”与“南北”差异……………魏新东 汪凤炎（1017）

英文目录……………（1024）



执行编辑：张增修

英文编辑：林立甲

协办单位：华南师范大学心理学院 香港中文大学教育心理系

自2010年4月1日起，本刊实行网络投稿（网址：<http://www.psyci.org>），不再接受打印稿和邮箱投稿。投稿指南见本刊网站，欢迎大家投稿。

本刊不以任何形式收取版面费，举报电话 010-55604027。

Contents

General Psychology, Experimental Psychology, & Ergonomics

- Power and Patience: The Influence of Power on Time Perception and Intertemporal Choice·····Cai Jiaotao, Cao Rongrong, Liu Ning (770)
- Is Self-Transcendence Necessary for Wisdom? The Relationship between Wisdom and Self-Transcendence·····Xu Wentao, Wang Fengyan(778)
- The Effect of Self-Compassion on Sleep Quality: The Mediating Roles of Positive Affect, Negative Affect, and Self-Control·····Wang Yunping, Zhu Lin, Du Hu et al. (785)
- Effects of Word Frequency and Reading Mode on the Word Boundary Effect during Chinese Sentence Reading·····Zhang Mingzhe, Bai Xuejun (794)
- Effects of Time Structure and Velocity Cues on Time to Collision·····Qin Kuiyuan, Li Ying, Chen Wenxiang et al. (803)
- Using Citespace-based Bibliometric Analysis to Examine the Hotspots and Trends from 20 Years of Research on Eye Movements in Reading·····Zhang Zhichao, Zhang Manman, Zhang Peng et al. (811)
- Backfired? Immediate Enhancement Effect and Post-Suppression Rebound Effect of Thought Suppression·····Li Jiansheng, Guo Yanlin, Li Xuejing et al. (820)
- Interword Spaces Facilitate Chinese Reading: Evidence from Reading Right to Left·····Wang Yongsheng, Han Yang, Luo Yujiao et al. (826)
- The Influence of Awe on Intertemporal Choice: The Role of Time Perspective and Temporal Distance Sensitivity·····Liu Zhenhui, Chen Yimiao, Li Xin et al. (833)
- The Impact of Visual and Auditory Stimulus Salience on Visual Dominance Effect·····Duan Linmin, He Xiang, Li Shao et al. (841)
- Can Retrieval Practice Promote the Learning of Procedural Knowledge? ——Testing Based on Prompt Retrieval·····Ma Xiaofeng, Li Zengyan, Zhou AiBao (849)
- Inhibitory Control in Visual Perspective Taking: A Negative Priming Study·····Wu Wenyan, Li Xiaodong, Chen Shuang et al. (856)

Developmental & Educational Psychology

- The Effect of Social Participation on The Attitudes to Aging of Rural Elderly: Mediating Effects of Self-Efficacy and Loneliness·····Gu Huang, He Hui, Du Shunshun et al. (863)
- Development of Metonymy Processing in Children with High Functioning Autism: Evidence from ERPs·····Jin Yuxi, Liang Dandan (871)
- Instructors' Humor and College Students' Academic Engagement in Online Learning: A Multilevel Analysis·····Gao Qiyang, Chen Peiyao, Wang Yong et al. (879)
- The Influence of Violent Video Game Exposure on College Students' Online Aggressive Behaviors: A Mediated Moderation Model·····Li Yongzhan (888)
- The Influence of Reading Mode and Learning Frequency on Production Effect of Chinese Written Word:A Development Study·····Tan Xiujuan, Fu Ying, Shao Mengling et al. (896)
- Debates and Integration of Bilinguals' Cross-Language Orthographic Transfer·····Xie Jiushu, Shen Guangyin, Huang Yanli (903)

Social, Personality, & Organizational Psychology

- Consumers' Responses to Word-of-Mouth Communication on Socially Distant versus Close SNS: The Mediating Roles of Construal Level and Processing Fluency·····Yang Ying, Yan Li, Guan Yongbin (910)
- The Influence of Imagined Intergroup Contact on Cooperative Behavior: The Mediating Role of Implicit Gender Prejudice·····Hao Na, Cui Jialei, Wu Qin et al. (918)

- Dynamic Influence Mechanism of Negative Emotions Caused by Air Pollution on Pro-Environmental Behavior in the Workplace from the Perspective of Affective EventsLiu Qi, Xu Yan, Gao Zhonghua et al. (926)
- Processing Bias towards Mass Media Information: The Moderating Effect of Ingroup and Outgroup Attributes.....Bi Jianru, Tang Wanlin, Yin Yi et al. (934)
- The Neural Mechanisms of Third-Party Punishment Decision-Making Differences between the Gain and Loss Contexts: Evidence from rTMSLiu Yingjie, Duan Yani, Liu Haoxin et al. (942)
- The Influence of Social Power on the Fundamental Attribution ErrorLiu Songbingqing, Yu Zonghuo, Tang Xiaojuan (953)
- The Effect of Attribution Inducements on Aggression in Different Types of Social Exclusion ..Zeng Biqi, Zhu Haiyan (960)
- Career Compromise: Definition, Antecedents and Consequences.....Zhang Jie, Bi Yanzhao, Nie Qi et al. (966)

Research on Social Psychological Service in the New Era

- The Relationship between Adolescents and Their Parents' Depression: A Cross-Lagged Regression Analysis.....Liao Youguo, Lian Rong, Zhang Yan et al. (973)
- Social Emotions and the Stressful Factors in Different Social Classes during Work Resumption after COVID-19 OutbreakYang Ying, Kong Xiangjing, Cui Lijuan et al. (980)

Psychological Statistics , Psychometrics, & Methods

- Effects of Several Factors on IRT Observed Score Kernel Equating.....Wang Shaojie, Zhang Minqiang, Huang Feifei et al. (988)
- DIF and Its Detection Methods for Polytomously Scored Items under the Framework of Cognitive Diagnosis.....Li Qiuyun, Cai Yan, Wang Daxun et al. (998)

Clinical Psychology & Consulting

- Abnormal Feedback Processing of Heroin Abstainers on Monetary Rewards: Evidence from ERPZhang Yang, Yang Ling, Zhang Jianxun et al. (1008)

Theories & History of Psychology

- The Influencing Factors of Individualism/Collectivism between East-West and North-South..... Wei Xindong, Wang Fengyan (1017)